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Levél Kárpátaljáról 
Dlusztus Imre, 
a Délmagyarország Kft. igazgatójának, 
főszerkesztő úrnak 

Tisztelt Főszerkesztő Úr! 
A Kárpátaljai Ferences Misszió a nagyszőlősi, husz-

ti, técsői járás árvízkárosultjai nevében köszöni az al-
sóvárosi ferences közösség által összegyűjtött 5 millió 
200 ezer forint értékű készpénz adományt, valamint a 
hasonló értéket képviselő, példás gonddal előkészített 
élelmiszer-, takaró-, játék- és melegruha-szállítmányo-
kat. Szeged és környéke polgárai hathatósan fejezték ki 
szolidaritásukat: ahogy többen is fogalmaztak, „most 
mintha fölfelé folyna Szegedről a Tisza". 

Isten segítségével, munkatársaink - köztük a Sze-
gedről érkező ferences testvérek - közreműködésével 
erőnket meghaladó módon is azon vagyunk, hogy a 
küldemény teljes egészében az árvízkárosultak megse-
gítését szolgálja olyképpen, hogy mind az ajándéko-
zók, mind a megajándékozottak általa emberi méltósá-
gukban is megerősödhessenek. 

Önnek és a Délmagyarország minden munkatársá-
nak köszönjük segélykérésünk közzétételét, az adako-
zásra bátorító írásokat, és a kárpátaljai helyzetről szó-
lófolyamatos, korrekt, életszerű tájékoztatást. 

Kívánok Főszerkesztő úrnak, munkatársainak és a 
Délmagyarország olvasóinak áldást és békességet: 

Papp Tihamér 
ferences testvér, a misszió vezetője, 

Nagyszőlősi Szociális Karitatív Központ 

• Merre van a kereskedők pénze? 

Dorozsmai csarnokcsata 

• Az MSZP-képviselő szerint 

Központosít 
a költségvetés 
A központosítás jel-

lemzi a költségvetést, 
melynek megalkotása 
további 39 törvény mó-
dosítását jelenti, s ennek 
hatása beláthatatlan. Ezt 
Fritz Péter, a M a g y a r 
Szocialista Párt megyei 
e lnöke, országgyűlés i 
képviselő, a Parlament 
gazdasági bizottságá-
nak tagja mondta teg-
nap, szegedi sajtótájé-
koztatóján. A honatya a 
költségvetés hátterének 
megvilágítása kapcsán 
minősítette a kormány 
eddigi ténykedését. 

Nem felel meg a Fidesz 
választási ígéreteinek, ezért 
már érthető, miért az önkor-
mányzatok fölállása utáni 
időszakra tolta a költségve-
tés előterjesztését - véli a 
képviselő. A pozit ívumok 
között említette: a kötelező 
feladatoknak eleget tesz a 
költségvetés, az infláció 
visszaszorítását központi 
kérdésként kezeli. Ugyanak-
kor az azonnali hatékonysá-
got szolgálja a központosí-
tás, de ellentmond az 1990 
óta érvényesülő decentrali-
zálási folyamatnak. E költ-
ségvetés szembeállítja az ön-
kormányzatokat a központi 
hatalommal, hiszen a köz-
ponti fölhasználást 25 száza-
lékkal, az önkormányzatok 
támogatását viszont csupán 
az infláció mértékével növeli 
- állítja a szocialista képvi-
selő. Közel ezer módosító in-
dítvány kapcsolódik a költ-
ségvetési törvénytervezethez. 

Ezek közül többet elrettentő 
példaként idézett a képvi-
selő. így például azt, mely a 
parlamenti vita végeredmé-
nye előtt, már most úgy fo-
ga lmaz , mintha egyet len 
gazdasági kamara lenne. 
Vagy hogy kétmilliárd fo-
rintra nőtt az az összeghatár, 
mely fölött a kormány bár-
honnan bárhova átcsoporto-
síthat, pótlás nélkül. Fritz 
képviselő úgy látja, e költ-
ségvetés az erőszakszerveze-
teket erősíti, miközben meg-
kezdett beruházásokat hagy 
el. A honatya a megépítendő 
utak között nem talált egyet-
len Csongrád megyeit sem. 
Azt is nehezményezi, hogy 
nem lehet tudni, a kormány 
mit tekint kiemelt beruhá-
zásnak, így félő, hogy a napi 
politikai indulatok határoz-
zák meg, egy tervből lesz-e 
valóság. A régiót különösen 
kedvezőtlenül érintő történé-
sek közül Fritz képviselő ki-
emelte, hogy miközben tör-
vényt és alkotmányt sért a 
kormány az ítélőtáblák felál-
lításának megakadályozásá-
val. a jogászképző központ, 
Szeged érdekeit is figyelmen 
kívül hagyta. Az országgyű-
lés gazdasági bizottságának 
tagjaként összefogást sürget 
Fritz Péter, hogy a Szegedi 
Konzervgyár zöldség és gyü-
mölcsfeldolgozó részlege itt 
maradjon. A termékfeldol-
gozásra, az élelmiszeriparra 
nem csupán a régió 15-20 
ezer gazdájának van szüksé-
ge. Ez az a lapja a térség 
jövőjének is. 

Ú. I. 

Családi nap -
az egészségért 

• Munkatársunktól 
Egészségvédelmi napot 

rendez november 28-án 
(szombaton), a Dél-alföldi 
Népművészeti Alkotóházban 
a Providencia Biztosító Rt. 
Délelőtt 9 órától délután 4 
óráig egész napos program 
várja a szülőket és a gyereke-
ket. A kézműves műhelyek-
ben már a közelgő karácsony 
jegyében készülnek a gyer-
tyák, agyagtárgyak, csuhéba-
bák. mézeskalács-figurák, az 

érdeklődők megtanulhatják a 
fonás alapjait is. A szervezők 
várják a véradókat, s kíván-
ságra megmérik a szervezet 
vas- és koleszterinszintjét, 
valamint „vitálkapacitását". 
Az egészséges táplálkozásról 
szóló bemutatót kóstolóval 
teszik színesebbé és ízeseb-
bé. A Szeged, Árboc utca 1-
3. szám alatt található nép-
művészeti házban délután 3 
órakor ajándéksorsolást is 
tartanak. 

Csarnok is kellene a dorozsmai nagybanira. (Fotó: Miskolczi Róbert) 

A dorozsmai nagybani 
piacon áruló kereskedők 
keresték meg szer-
kesztőségünket, mivel 
máig nem kezdődött el a 
- tudomásuk szerint őszi 
átadásra tervezett - vá-
sárcsarnok építése. Ez 
nemcsak munkakörül-
ményeik miatt érinti ér-
zékenyen őket, hanem 
azért is , mert immár 
nyolc hónapja befizették 
a rájuk eső beruházási 
költségek egyharmadát, 
ám úgy tűnik, feleslege-
sen. 

Az utóbbi években egyre 
szaporodott azok száma, akik 
a dorozsmai nagybani piacon 
szerették volna értékesíteni 
terményeiket, vagy importált 
g y ü m ö l c s k é s z l e t e i k e t . 
Ugyanakkor, mint azt dr. Ka-
tona András, a Szegedi Nem-
zetközi Vásár és Piac Kft. 
ügyvezető igazgatója el-
mondta, az önkormányzat 
nem tette le a voksot amel-
lett, hogy a nagybani piac 
véglegesnek tekinthető hely-
színe-e a dorozsmai, vagy az 
esetleg máshová kerül. Az 
időközben kialakult problé-
matenger így nem csodálha-
tó. Az annál inkább, hogy a 
régi városvezetés esztendő-
kön át figyelmen kívül hagy-
ta, hogy gazdasági szempont-
ból emiatt milyen óriási vesz-
teség éri Szegedet. Különö-
sen azt követően, hogy a 
Horn- kormány idején meg-
emelték az autópályadíjakat. 
A régió őstermelőinek 
ugyanis ettől kezdve nem-
igen érte meg, hogy Buda-
pestre szállítsák terményei-
ket. Ezért a nagykereskedők 
jöttek ide, a zsúfoltság pedig 
egyre nőtt, arra is várakozni 
kellett, hogy bejuthassanak a 
piac területére. 

A mindenkit irritáló körül-
mények vezettek oda, hogy a 
kft. egy számítógépes belép-
tetőrendszert helyezett üzem-
be, illetve részletes rendezési 
terv készült a piac kor-
szerűsítésére, egy csarnok-
rendszer megépítésére. Eb-
ben a kereskedők is vállalták 
a partneri szerepet. Igaz, mint 

dr. Martonosi István, a Ki-
sosz társelnöke is hangsú-
lyozta, az érdekvédelmi szer-
vezet közreműködése is kel-
lett ahhoz, hogy megfelelő 
megállapodás szülessen. Mi-
után közel ötven vállalkozót 
érintett a csarnoképítés, a ke-
reskedők és vendéglátósok 
négy képviselőt választottak 
maguk közül, akik Martonosi 
Istvánnal együtt tárgyaltak az 
üzemel te tővel , a Szegedi 
Nemzetközi Vásár és Piac 
Kft. vezetőivel, továbbá részt 
vettek a kivitelezésre kiírt pá-
lyázat elbírálásában. 

Az egyeztetések során a 
legnagyobb gondot az ön-
kormányzat eredeti elképze-
lése jelentette, eszerint: a ke-
reskedők finanszírozzák a 
csarnok építését, de az majd 
a város tulajdonába kerül. 
Igaz, abban - bérleti dlj elle-
nében - nekik biztosítottak 
volna helyet. Ezt a felháboro-
dást kiváltó javaslatot, dr. 
Katona András sem támogat-
ta, így az érdekvédelmi kép-
viselet tagjaival együtt ke-
mény viták után elérték, 
hogy az önkormányzat ez év 
februárjában hozott határoza-
tában hozzájárult: a felépít-
mény tulajdonjogát az épít-
tetők kapják meg, az annak 
alapjául szolgáló földterület-
re pedig tíz évre szóló bérleti 
szerződést kötnek velük. 

A csarnokrendszer meg-
tervezésével, kivitelezésével 
a legjobb ajánlatot tevő pá-
lyázót, a KESZ Kft.-ét bízták 
meg. Úgy tűnt, sínre került 
az ügy, és a tél beállta előtt 
elkészül a fémvázas épít-
mény. Nem így történt. A ke-
reskedők ugyan március 27-
ig - a megállapodásnak meg-
felelően - befizették a rájuk 
eső kivitelezési költségek 
egyharmadát, a terv is elké-
szült, az építési engedély 
azonban máig sincs a Piac 
Kft. birtokában. A városi ön-
kormányzat ugyanis - mint 
utóbb kiderült - nem adhatta 
ki az engedélyt, mivel Szege-
dé a földterület, valamint a 
város a beruházó cégben, a 
Piac Kft.-ben is százszázalé-
kos tulajdonnnal bír. 

A Csongrád Megyei Köz-

igazgatási Hivatal végül Mó-
rahalom építési hatóságát je-
lölte ki az ügy lebonyolítójá-
ul. Vanyorek Károly, a keres-
kedők képviselőinek egyike 
elkeseredetten hangsúlyozta: 
a pénzük immár nyolcadik 
hónapja áll egy bizonytalan 
kimenetelű építkezésben. Ez 
a helyzet tarthatatlan, hiszen 
vannak, akik bankkölcsönből 
fizették ki „a belépődíjat". 
Nem tudják ki és meddig 
használja még a pénzüket, 
ugyanis - információik sze-
rint - két szakhatósági en-
gedély hiánya miatt a móra-
halmi építési hatóság nem ír-
hatja alá a kiviteli tervet. 

Az utóbbi tényeket meg-
erősítette Katona András, il-
letve Szilágyi Tibold, a 
KESZ Kft. tervezési irodave-
zetője is. Elmondták: a hely 
szűkösségéből adódó, objek-
tív okok miatt nem lehet na-
gyobb helyet tervezni sem a 
közlekedési utakra, sem az 
egyes elárusító-, illetve rak-
tárhelyiségekre. Ezért - és 
ezzel egyetértenek a keres-
kedők is - a nagybani piac 
rendezési terve felülvizsgá-
latra szorulna. A város ön-
kormányzatának megoldást 
kellene találni a terület bőví-
tésére. Ez azonban közgyűlé-
si döntést igényel, mivel a 
dorozsmai futballpályának 
kellene esetleg más helyet ta-
lálni, vagy a piac szomszéd-
ságában lévő magántulajdon-
ban lévő földterületet vásá-
rolhatná meg az önkormány-
zat. Ami pedig a befizetett 
pénzek sorsát illeti: annak ki-
sebb részét, 2,4 milliót a Pi-
ac Kft. közműfejlesztésre és 
szakértői díjak kifizetésére 
fordította. A tervek szerinti 
58 millió 300 ezer forintos 
beruházási összeg harminc 
százalékának fennmaradó ré-
szét viszont átutalták a KESZ 
Kft.-nek. Szilágyi Tiboldtól 
pedig megtudtuk, hogy a 
pénzt - a tervezési költségek 
levonása után - anyagokba 
fektették. Mivel ők nem köz-
vetlenül a kereskedőkkel, ha-
nem a Nemzetközi Vásár és 
Piac Kft.-vei vannak szer-
ződéses jogviszonyban, an-
nak felbontása után lehet tár-

gyalni a pénz visszafizeté-
séről. 

Mindezek után úgy tűnik, 
az ügy nem zárul le egyha-
mar, hiszen a KESZ arra hi-
vatkozik, hogy bármikor hoz-
zákezd a munkához, ha az 
építési engedélyt megkapja. 
A városi tisztiorvosi szolgá-
lat vezető főorvosától, dr. 
Hunyadi Ildikótól kapott in-
formációink szerint viszont 
ők tíz pontban rögzítették a 
terv hiányosságai t . Amíg 
azok figyelembe vételével 
nem módosítják a tervet -
jogszabályi előírások miatt 
nem járulhatnak hozzá az 
építkezéshez. Itt kezdődik az 
ördögi kör, amely folytatódik 
a piac méreteiből, illetve az 
igények nagyságából adódó 
ellentmondások feloldhatat-
lanságával, amelyre a Közút-
kezelő Kht. hivatkozik. 

Érthető a kereskedők ag-
godalma is, amikor megtaka-
rított forintjaikat szeretnék 
viszont látni és használni 
mindaddig, amíg az építkezés 
a „levegőben lóg". Ennek ér-
dekében már többen a jogi 
lehetőségek felkutatásába 
k e z d t e k , d e akadnak , ak ik a 
bérleti díj kifizetését tagadják 
meg, veszteségeik csökkenté-
sének reményében. 

Hozzájuk hasonlóan igen 
nehéz helyzetben van a pia-
cot üzemeltető kft. is. Nekik 
az üzeleti érdekük azt diktál-
ja, hogy a nagybani piac mi-
nél nagyobb területen és kor-
szerű feltételekkel üzemel-
jen, hiszen a Szegedi Nem-
zetközi Vásár és Piac Kft. ár-
bevételének jelentős része in-
nen származik. Ezért is vál-
lalták fel az építkezéssel kap-
csolatos koordinátori szerep-
kört. Az ütközéseket pedig 
úgy kell levezényelniük, 
hogy az önkormányzat jóvá-
hagyása nélkül nem hozhat-
nak érdemi döntéseket. Dr. 
Katona András megoldásként 
azt említette, hogy reményei 
szerint a most felállt testület 
- a polgármester támogatásá-
val - talál megoldást a nagy-
bani piacot érintő gondok mi-
előbbi megoldására. 

N. Rácz Judit 

• Munkatársunktól 
Ma, pénteken ismét je-

lentkezik a szegedi körzeti 
stúdió Dél szél cimű maga-
zinja az MTVl-en délután 
három órakor. 

Déli szél 
Az adásban a régió gaz-

dasági és spor té le t leg-
frissebb hírei után a táncé 

lesz a főszerep. Összefog-
la lót adnak az idei Sza-
badtéri Néptáncfesztiválról 

és bemutatkozik a közel-
j ö v ő b e n S z e g e d e n m e g -
r e n d e z e n d ő s t anda rd tán -
cok i f júsági v i lágbajnok-
ságának egyik induló páro-
sa. 

forrás 

„Én itt vagyok" 
• Munkatársunktól 

Baka István költő születé-
sének 50. évfordulójának al-
kalmából rendez országos 
vers-, énekeitvers- és próza-
mondóversenyt november 
28-29-én „Én itt vagyok" 
címmel a Szegedi Juhász 
Gyula Művelődési Központ, 
a József Attila Tudománye-
gyetem, a Magyar Versmon-
dók Egyesülete, a Magyar 
írószövetség és a Baka Ist-
ván Alapítvány. A versenyt 
november 28-án 13 órakor a 
JATE Aulájában Olasz Sán-
dor, a Tiszatáj főszerkesz-
tője nyitja meg, majd a kate-
góriánkénti elődöntők követ-
keznek. A döntőkre novem-
ber 28-án 10 órától kerül 
sor, a rendezvény 12 órakor 
ünnepélyes eredményhirde-
téssel zárul. 

Az Internetről 
n kávéházban 

• Munkatársunktól 
Szegedi Internet-szolgál-

tatók mutatkoznak be no-
vember 27-én 18 órától a Ju-
hász Gyula Műve lődés i 
Központban. A Közéleti ká-
véház rendezvényének ven-
dégei: dr. Lednitzky Péter, a 
DÉLTÁV vezérigazgatója és 
Erdélyi Tamás, a TISZA-
NET Kft. ügyvezető igazga-
tója, az est házigazdája: Turi 
László, az Internetto szer-
kesztője. 

Graf ika i 
k iá l l í tás 

• Munkatársunktól 
A IV. Szegedi Művészte-

lep alkotásaiból nyílik kiállí-
tás november 27-én 16.30 
órakor a Móra Ferenc Múze-
um Horváth Mihály utcai 
képtárában. A tárlatot Kész-
man József és Szuromi Pál 
művészettörténészek nyitják 
meg. Az alkotások megte-
kinthetők január 10-ig hétfő 
kivételével naponta 10-17 
óráig. 

Édua 
az Albumban 

• Munkatársunktól 
Pénteken 22 órakor a Sze-

gedről elszármazott Szűcs 
Édua kar ika tur i s ta lesz a 
Globe-TV Album című port-
résorozatának vendége. A 
műsor szerkesztő-riportere 
Pacsika Emíl ia . Az adást 
szerdán 22 órakor megismét-
li a Globe-TV. 

Akik ismerik 
Szegedet 

• Munkatársunktól 
November 14-én a Szege-

di Elektromos SE., a Dé-
mász Rt. és a Csongrád me-
gyei Természetbarát Szövet-
ség támogatásával városis-
mereti versenyt szervezett, 
melynek eredményei a na-
pokban megszülettek. Az ál-
talános iskolák kategóriájá-
ban első helyezést ért el Tóth 
Szilvia és Bajai Eleonóra, ők 
az Arany János Általános Is-
kola tanulói. A középiskolák 
versenyének dobogósa i t , 
Varsányi Juditot és Angyal 
Lajost a Tömörkény István 
Szakközépiskola delegálta. 
Felnőtt nyílt kategóriában 
első helyezést ért el Péter 
Judit és Karpiné Kovács 
Mária, míg a felnőtt Dé-
mász-kategória legjobbjai-
nak Vásárhelyi Géza és 
Hackl Mónika bizonyultak. 
A legeredményesebb iskolá-
nak járó vándordíjat az idén 
a Dózsa György Általános 
Iskola nyerte. 


